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CIJFERVREES
 jee, een Excelsheet! Als de schoolbegroting bij de  
medezeggenschap belandt, zitten sommigen aan de 
overlegtafel als een konijn dat is gevangen in de kop-

lampen van een automobiel. Cijfervrees is niet vreemd. Het kan 
lastig zijn om tabellen vol getallen helemaal te doorgronden.  
Gelukkig kun je als medezeggenschapper met de rekenvaar-
digheden van een achtstegroeper ook gewoon de begroting 
bespreken. Zoals de dichter Martinus Nijhoff schreef: lees maar, 
er staat niet wat er staat. Kijk door de getallen heen naar de wer-
kelijkheid in het lokaal, de gangen, de aula, het schoolplein en de 
verdeling van LD, LC en LB. Het geld, gecondenseerd in de cijfers 
van de begroting, zet keuzes om naar de onderwijspraktijk van 
alledag. In dit nummer draait veel om geld. AOb-experts tippen 
de mr hoe de stap te maken van zo’n ontoegankelijk rekenvel 
naar een begroting die als ondergrond van de cijfers juist inhou-
delijke informatie bevat. Daarmee kun je keuzes tijdig bespreken 
aan de overlegtafel.
Scholen zijn daarbij niet zo vrij als ze zelf denken: ook de 
overheid zet geld in om scholen aan te moedigen tot bepaal-
de keuzes, waarbij uit de subsidiekraan tegelijkertijd nogal wat 
extra werk druppelt. Maar wanneer besluit je om zo’n specifieke 
regeling voor een mooi doel toch maar te laten liggen, omdat de 
inspanning en de opbrengst niet tegen elkaar opwegen? Ook dan 
speelt er meer dan rekenwerk.
Geld op school, het is eigenlijk altijd een kwestie van kiezen.
 
Miro Lucassen     

O
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Duurzaam inzetbaar

MijnMR: Omnia College

Een koers kiezen
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ariska Wubben 
steekt als 
directeur 
van de P. 
Oosterleeschool 

in Den Haag elk jaar veel 
tijd in het aanvragen en 
verantwoorden van allerlei 
subsidies. “Ik vroeg me af of 
het wel zinnig was dat ik er 
zoveel tijd mee kwijt was, dus 
heb ik het op een rijtje gezet. 
Het was meteen duidelijk: het 
is een substantieel bedrag 
van mijn begroting, dus het is 
zeker de moeite waard.” 

Toch schrok ze behoorlijk, toen ze 
eind vorig schooljaar alle jaarlijkse 
subsidieaanvragen overzichtelijk  
onder elkaar had gezet. “Dit jaar zijn 
het er bijna twintig en er waren er 
zelfs dertig mogelijk geweest! Die  
vragen allemaal om een eigen 
aanvraag, projectplan en evaluatie. 
Soms makkelijk, soms ingewikkeld. 
Ik heb zelf een achtergrond in het 
bedrijfsleven en ben gewend om 
stukken te schrijven, maar ik ben 
ervan overtuigd dat het iedere 
schoolleider veel tijd en werk kost, 
die je dus níet aan het onderwijs kunt 
besteden.”
De medezeggenschapsraad is nauw 
betrokken bij het merendeel van de 
subsidieaanvragen. “Bij veel aanvragen 
is instemming nodig van de mr. Ik 
kan wel subsidie aanvragen, maar zij 
willen natuurlijk wel weten wat we 
dan met dat geld gaan doen. Ik kan 
niet zomaar een nieuwe lesmethode 
aanschaffen natuurlijk, zo werkt 

het niet en dat wil ik natuurlijk ook 
niet.” Ze is blij met de input van de 
medezeggenschapsraad, zegt Mariska 
Wubben. “De mr is best kritisch en dat 
is goed. Soms hoor ik wel terug: je wilt 
te veel, je loopt te hard. En de mr wil 

‘Subsidies kosten  
ook onderwijstijd’

SPOTLIGHT TEKST ANKA VAN VOORTHUIJSEN BEELD ROB NIEMANTSVERDRIET

M

LEES VERDER OP PAGINA 16

De medezeggenschapsraad is nauw betrokken bij het merendeel van de 
subsidieaanvragen, zegt Mariska Wubben.

altijd weten: wát ga je precies met het 
geld doen? Terecht.”
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Het congres is bedoeld voor ieder-
een die op school (po, vo en vso) 
met medezeggenschap te maken 
heeft, of je nu leerling, ouder, 
medewerker, leidinggevende of 
bestuurder bent.
De nieuwe locatie voor het 
wms-evenement van woensdag 
15 november 2023 is congres- en 
vergadercentrum Eenhoorn, 
recht tegenover NS-station Amers-
foort Centraal. Het programma 

NIEUWS UIT HET LAND

Tijd voor het wms-congres

Een driejarige brugperiode 
van mavo, havo en vwo, een 
doorlopende leerlijn met 
minder contacturen plus 
nog wat vernieuwingen. De 
medezeggenschapsraad van het 
Picasso Lyceum in Zoetermeer 
mocht er niet met de achterban 
over praten en kreeg te weinig 
antwoord op vragen over de 
praktische gevolgen zoals een 
lesrooster met 30 minuten 
contacttijd, dus verleende de 
mr geen instemming. Bij de 
geschillencommissie kregen de 
medezeggenschappers gelijk: op 
deze manier mocht de school 
het leerplan niet wijzigen. 
De beloofde subsidie voor 
onderwijsvernieuwing is geen 
vrijbrief om de zeggenschap van 

Elk jaar in november vaste prik: het wms-congres. Dit jaar voor 
het eerst in Amersfoort, en dus niet in De Reehorst in Ede, zoals 
tot nog toe gebruikelijk was.

Geschil gewonnen, toch  
gaat verandering door

leraren over de uitoefening van 
hun vak opzij te schuiven.
Toch gaan alle maatregelen 
door, want er was volgens 
de schoolleiding geen 
alternatief meer doordat alle 
voorbereidingen al in gang 
waren gezet. Na wisselingen 
in de mr-samenstelling, het 
vertrek van een deel van 
de kritische leraren en de 
tussenkomst van een mediator 
kon het schooljaar beginnen 
met een iets gewijzigd plan.
Wat gaf de doorslag? Dat blijft 
het geheim van de mediation. 
De medezeggenschapsraad, 
waar bij het afsluiten van  
dit nummer geen enkel per-
soneelslid meer in zat, houdt 
zich onbereikbaar.

wordt door Onderwijsgeschillen 
verzorgd samen met alle belangen-
organisaties in het onderwijs. Het 
thema dit jaar is: medezeggenschap 
met elkaar!
Ook dit jaar zijn er weer lezingen, 
workshops, er is een gezamenlijk 
programma en speciale bijeenkom-
sten per onderwijstype of functie 
in de medezeggenschap. Deel je 
ervaringen met anderen, leer van 
elkaar en hoor van experts hoe het 

allemaal precies in elkaar zit. Elke 
medezeggenschapsraad heeft recht op 
vergoeding van de congreskosten door 
het bestuur.

SCAN DE CODE VOOR 
HET PROGRAMMA EN  
OM IN TE SCHRIJVEN.
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20/21
leerlingen in

een klas vinden
docenten en
leerkrachten
 ideaal

Dit blijkt uit onderzoek in opdracht van de AOb. 
Met elke extra leerling in de klas en met elke extra 

zorgleerling stijgen het overwerk, de werkdruk 
en het ziekteverzuim. De vaakst voorkomende 

klassengrootte is 23, ruim een kwart van de 
leerlingen zit met 26 of meer in een groep.

Subsidie gestopt 
De website Sterk Medezeggenschap biedt 
geen helpdesk meer en ook de interactieve 
mr-scan is uitgeschakeld. Dat komt niet 
onverwacht: de subsidieperiode voor dit on-
dersteuningsproject eindigde in de zomer. 
Aan een vervolg wordt gewerkt. Minister 
Dijkgraaf van Onderwijs hecht groot 
belang aan verdere versterking van me-
dezeggenschap, schreef hij eerder dit jaar 
aan de Tweede Kamer. Totdat er duide-
lijkheid is over een vervolg blijven er wel 
documenten beschikbaar op sterkmede-
zeggenschap.nl en daarnaast is ook op 
infowms.nl veel achtergrondinformatie 
inclusief wetsteksten en handreikingen 
te vinden.
Dijkgraaf heeft eerder dit jaar wel een 
streep gezet door de enkele jaren oude be-
lofte dat de mr instemmingsrecht zou krij-
gen op de schoolbegroting. Hij concludeert 
uit onderzoek dat er in de praktijk weinig 
behoefte is aan zo’n recht, en dat invoering 
het mr-werk nog zwaarder zou maken. 

Voorafgaand aan de val van kabinet- 
Rutte IV aangenomen nieuwe wetten 
treden gewoon in werking, waaronder 
de toekenning van extra informatie-
rechten aan de medezeggenschapsraad 
en de nieuwe mogelijkheden voor  
de minister van Onderwijs om in te 
grijpen bij misstanden op scholen.
Vanaf augustus moet de overlegpartner 
bij elk voorstel aan de mr uitdrukke-
lijk wijzen op de bevoegdheid die van 
toepassing is: instemming of advies. De 
mr-leden hoeven dit dus niet meer zelf 
uit te zoeken als het voorstel er vaag 
over is. De eenvoudigste handelwijze 
voor het bevoegd gezag blijft om expli-
ciet om advies of instemming te vragen, 
met verwijzing naar de bevoegdheid.
Het algemene informatierecht van de 
medezeggenschapsraad, vastgelegd in 

artikel 8 van de Wet medezeggenschap 
op scholen, luidt voortaan dat het 
bevoegd gezag ongevraagd en tijdig alle 
inlichtingen moet verstrekken die de 
medezeggenschapsraad voor de vervul-
ling van zijn taak redelijkerwijs nodig 
kan hebben.
Dit alles is onderdeel van de Wet 
uitbreiding bestuurlijk instrumentari-
um onderwijs. Vorig jaar had de Eerste 
Kamer nog vraagtekens bij de verscher-
ping van het ministeriële toezicht op 
het onderwijs, waardoor ook onzeker 
was of de daaraan verbonden nieuwe 
mr-bevoegdheden het zouden halen. 
Alleen voor de sgp in de Senaat bleven 
de bezwaren tegen aantasting van 
de autonomie van scholen zwaarder 
wegen, de andere fracties zijn met de 
nieuwe regels akkoord gegaan.

Meer recht op informatie
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BEELD TYPETANKTEKST ANKA VAN VOORTHUIJSENTHEMA BEGROTING
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Niet de  
knaken, maar 

de keuzes

Aan een schoolbegroting met alleen cijfers 
heeft een medezeggenschapsraad niets. 

Bij de bespreking draait het om het beleid 
achter de getallen. Is de begroting nog 

niet beleidsrijk, dan is het tijd om stappen 
te nemen.
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H
et is een bekend ver-
schijnsel in veel mr’s: 
als het over geld gaat, 
of de begroting staat 
op de planning, dan 

zijn er altijd een paar leden die roepen 
dat ze ‘geen verstand hebben van 
financiën.’ Dat is onzin, vinden Floris 
IJsendorn en Arnold van Horssen van 
de Algemene Onderwijsbond. “Ieder-
een kan thuis toch ook over z’n finan-
ciën beslissen? Je hebt daar helemaal 
geen speciale opleiding voor nodig, je 
hoeft zelf heus geen controller 
 te zijn. Waar het om gaat: bestuurders 
moeten een goede, inzichtelijke begro-
ting aanleveren. Dat gebeurt nog lang 
niet altijd. Een mr heeft níks aan een 
Excel-sheet dat door het stafbureau 
is aangeleverd. Alleen maar cijfers en 
een marginaal inleidinkje? Daar moet 
je als mr of gmr niet mee akkoord 
gaan.” 

KEN DE CYCLUS
Waar begint de weg naar een betere 
bespreking van de begroting mee? 
Dat je als medezeggenschapper de 
jaarcyclus kent van je instelling, en 
die in je eigen jaaragenda opneemt, 
zegt Van Horssen. “Je hoeft niet te 
wachten tot een bestuurder eind 

TIPS VOOR DE 
BEGROTINGSBESPREKING:
 •  Kijk naar de kengetallen op de site van de onderwijsinspectie. Lees de 

continuïteitsparagraaf van de jaarrekening. Daar staat een toekomst-
prognose als het gaat over de personele bezetting, de leerlingen-
aantallen, de financiële reserves en de risico’s. Zijn we aan het 
oppotten of gebruiken we het geld waarvoor het is bedoeld?

• Let op: is het een standaardtekstje of gaat het echt over jullie school?
•  Als je er zelf niet uitkomt, schakel dan een deskundige in. Met een 

mr-servicepakket heb je recht op een aantal gratis uren ondersteu-
ning. En iedere mr en gmr heeft budget om -na overleg met de  
bestuurder- deskundige hulp in te schakelen. “Maak daar gebruik 
van”, adviseert Arnold van Horssen. “Een goede bestuurder overlegt 
graag met kritische mensen. Die houden haar of hem scherp.”

oktober zelf komt met de begroting, 
je kunt er ook al voor of na de zomer 
om vragen. Dan kun je in een vroeger 
stadium meepraten over de wensen. 
Dan weet je hoeveel leerlingen er wor-
den verwacht, en welke route er wordt 
afgelegd om een sluitende begroting te 
krijgen. Waar wil men besparen, waar 
juist per se niet. Het is belangrijk dat je 
daar als mr de vinger achter krijgt. Dat 
je meepraat op het moment dat je nog 
invloed kunt uitoefenen.”
Medezeggenschap gaat over het 
gesprek samen voeren, benadrukt 
IJsendorn. “Je wilt niet tekenen bij het 
kruisje, je wilt als mr de afwegingen 
kennen, horen wat de keuzes zijn. Dan 
pas kun je een afgewogen advies ge-
ven, zoals de wetgever van je vraagt.”
Idealiter verschijnt er eerst een 
kaderbrief, bijvoorbeeld al in het voor-
jaar. Daar staan de uitgangs punten, 
aannames en doelstellingen in. Dat 
maakt het makkelijker om later in het 
jaar naar de begroting te kijken. De 
jaarrekening hoort er natuurlijk ook 
nog bij als het om de financiële verant-
woording gaat. En ja, uiteraard is het 
verstandig als één of twee leden van de 
raad een scholing volgen op financieel 
gebied. “Die weten dan nog beter waar 
het om gaat en laten zich niet met een 
kluitje in het riet sturen.”

MEEVALLER, WAT NU?
De meerjarenbegroting is de basis voor 
het gesprek: daar staan de keuzes in, 
waar de school het geld aan uitgeeft. 
Er kunnen mee- en tegenvallers zijn, 
die worden in een begroting duidelijk 
als de cijfers zijn bijgesteld met de 
laatste ontwikkelingen. “Je moet van 
te voren nadenken: wat gaan we als 
eerste schrappen, als het tegenvalt?  
Of juist: wat doen we met een mee-
valler?” 
Bij een begroting moet duidelijk 
zijn: wat voor school willen wij zijn, 
wat vinden wij belangrijk, vinden 
Van Horssen en IJsendorn. “Dat is 
het gesprek dat je wilt voeren met je 
bestuurder. Niet of het schoolreisje 
een paar honderd euro duurder was 
dan vorig jaar, maar wel: vinden wij 
zo’n schoolreisje belangrijk als school, 
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Wat gaat er  
veranderen  
en waarom?  
Daar gaat 
 het om 

welk doel dient het en hoe bereiken 
we dat?” 
Met de verplichte continuïteitspara-
graaf in de jaarrekening en de meer-
jarenplanning kun je als medezeg-
genschapper makkelijk terugkijken 
en checken: zijn de verwachtingen 
uitgekomen, zitten we erboven of er-
onder? “Zo krijg je als mr meer inzicht 
in het financiële reilen en zeilen van 
je school.”
Het draait bij het lezen van een 
begroting om de koppeling van geld 
en beleid. De speerpunten van het 
strategisch beleidsplan moet je terug 
kunnen vinden in de begroting. IJsen-
dorn: “Het gaat om de keuzes, niet om 
de knaken.” De bestuurder moet daar 
een goed gesprek over willen voeren 
met de medezeggenschapsraad, vindt 
IJsendorn. “Het is een blik vooruit: wat 
gaan we doen het komende jaar. Dat 
moet een helder document zijn, dat 
inzicht geeft.”

Struikel niet over de vele cijfers, staar je 
daar niet blind op, adviseren de deskun-
digen. “Het gaat om het goede gesprek 
voeren. Je wilt de toelichting. Wat gaat 
er veranderen en waarom? Hoe zien wij 
terug dat we bijvoorbeeld internationa-
lisering heel erg belangrijk vinden als 

school? Waarom kiezen we nu ineens 
wél voor vakleerkrachten muziek en 
lichamelijke opvoeding? Welke keu-
zes maken we en wat is daarvan het 
gevolg? Welke risico’s lopen we?” 
Van Horssen: “Het is natuurlijk  
belangrijk dat er een goede raming 
van de kosten wordt gemaakt: hoe 
is het met de ontwikkeling van het 
leerlingenaantal, krijgen we als school 
met nieuwbouw te maken. Een risico-
analyse is belangrijk. Ik vind zelf: we 
zijn in dit land geneigd om risico’s 
hoog in te schatten en veel te sparen. 
Maar je kunt aan de kengetallen zien 
of de reserves van jouw school te hoog 
zijn of realistisch.”
Kijk als mr bij de begroting niet me-
teen naar de cijfers, adviseert Arnold 
van Horssen. “Denk na: wat is onze 
koers, wat is de kern voor deze orga-
nisatie. En stel je vervolgens de vraag: 
helpt deze begroting om die koers te 
varen? Het gaat om de hoofdlijnen!” ■

financiële reserves

 personele bezetting leerlingenaantallen

risico

risico

risico

risico

risico
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v.l.n.r: Joek Brokking, 
Randee Gagné, Sonja 
Langerak, Willibrord  

van Breukelen
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oek Brokking, 
stagedocent en 
docent koken op het 
Vita College, zit al 
bijna zeven jaar in de 

medezeggenschapsraad. Toch heeft 
ze in het verleden weleens aan de zin 
ervan getwijfeld, zegt ze. “Wij maken 
met onze twee scholen deel uit van de 
stichting ovo, we delen een brinnum-
mer met de mavo-havo-vwo-school. 
Tot twee jaar geleden zaten we met 
alle locaties samen in één mr. Dat 
werkte helemaal niet. Zat ik een hele 
avond bij een vergadering waarbij het 
vooral over havo-vwo ging, want dat 
was de grootste locatie. Ging het 7,5 
minuut over het praktijkonderwijs, ik 
vond het echt zonde van mijn tijd.”
De constructie met de eigen deelraad 
voor praktijkschool en vmbo is nu 
twee jaar in werking en sindsdien 
is haar animo voor de medezeggen-
schap helemaal terug, zegt Joek. Haar 

‘Stel elkaar niet  
voor verrassingen’

Het Omnia College (vmbo) en het Vita College 
(praktijkschool) in Gorinchem zitten samen in één 

deelraad. “Wij zitten met onze scholen vlakbij elkaar en 
hebben samen één directeur. De lijnen zijn kort en dat 

werkt prima.”

docenten als heel prettig: “Zij betrekt 
ons in een vroeg stadium bij alles. Zij 
vraagt ons om mee te denken, zaken 
samen voor te bereiden en wij voelen 
ons vrij om het te zeggen als we het 
ergens niet meer eens zijn.”
Randee Gagné, docent Engels, is sinds 
een jaar voorzitter van de deelraad. Ze 
raakte serieus geïnteresseerd in het 
werk van de medezeggenschapsraad 
toen ze een tijdje teamleider was.  
“In die functie had ik de medezeggen-
schapsraad echt nodig; om te sparren 
en voor de uitwisseling van informatie.” 
Ze had destijds natuurlijk een  
andere positie, was lid van het  
management team: “Als mt heb je 
meer de helikopterview, het gaat om 
de bedrijfsvoering en dat komt niet 
altijd 100 procent overeen met het 
belang van het personeel. Als mede-
zeggenschapper hoef je niet op elke 
cent te letten. Als mt moet je soms 
onvriendelijke keuzes maken.” ►

MIJN MR TEKST ANKA VAN VOORTHUIJSEN BEELD FRED VAN DIEM

‘Wij voelen  
ons vrij om het 

te zeggen als we 
het ergens niet 
mee eens zijn’J

collega Willibrord van Breukelen is 
het volledig met haar eens. “De lijnen 
zijn korter. We zitten hier als praktijk-
onderwijs en vmbo dicht bij elkaar 
en we delen dezelfde directeur. En zij 
heeft alles goed op orde.”  

SPARREN EN UITWISSELEN
De overkoepelende stichtings-mr 
staat nu meer op afstand en dat werkt 
prima, zeggen ze. “Het gaat in deze 
deelraad vooral om onze locaties en 
onze scholen.” De samenwerking met 
de directeur omschrijven de twee 
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Zowel toen als mt-lid, als nu als 
voorzitter van de deelraad om-
schrijft ze de samenwerking  
als ‘super’, zegt Randee Gagné. 
“We willen elkaar niet voor verras-
singen stellen. Zeker bij gevoelige 
dossiers als aanpassing van de 
lessentabel of het taakbeleid klopt 
het mt in een vroeg stadium bij ons 
aan: hoe staan jullie als mr hierin?” 
Ze zitten nu allemaal met veel 
plezier in de mr, zoals ze hun 
deelraad zijn blijven noemen nu de 
medezeggenschap naar de locaties 
is gekomen. Sonja Langerak: 
“Ik ben oop’er, roostermaker en 
conciërge. Als conciërges komen 
we minder in de personeelskamer. 
Als leerkrachten pauze hebben 
zijn wij aan het surveilleren. Dan 
mis je informatie, je hoort minder. 
Dus belangrijk dat er nu iemand 
namens ons in de mr zit.” Willi-
brord: “Je ziet als mr-lid een andere 
kant van de school. Als docent heb 
je toch niet zoveel idee wat er be-
leidsmatig gebeurt. Als mr mag je 
meekijken in de keuken, hoe werkt 
het financieel, hoe zit het met de 
formatie, hoe vervul je vacatures. 
Interessant, vind ik.” Randee en 

“Pedagogische trainingen: hoe ga 
je om met motivatieproblemen, 
sociale media, inclusief onderwijs. 
Dat gaan we nog verder uitwerken. 
Dat bleek zowel voor het vmbo, de 
praktijkschool als voor oop’ers een 
nuttige aanvulling.”
Ook bovenaan de wensenlijst: 
“Nieuwe, interactieve digiborden. 
Nu correspondeert het systeem van 
televisieschermen in de klas soms 
niet met onze laptops, daar word je 
als docent gek van. Dat zorgt voor 
veel werkdruk, als een presentatie 
niet afspeelt terwijl je een les wilt 
beginnen.” 
Ze merken het laatste jaar dat er 
‘best veel geld’ los is gekomen voor 
het onderwijs. Joek Brokking: “Dat 
merk je ook in de klas: bij het prak-
tijkonderwijs hebben we kleinere 
groepen, dat scheelt veel. Vanuit 
de npo-gelden zijn er extra klas-
senassistenten gekomen, nu is er 
weer geld voor verlichting van de 
werkdruk: het begint echt verschil 
te maken.” Randee: “Zeker voor 
mentoren: leerlingen hebben, ook 
sinds corona, meer behoefte aan 
begeleiding en daar is nu ook meer 
tijd voor. Dat scheelt echt.” ■

Joek: “Je hebt een bewakende rol, je 
houdt als mr de school scherp. Dat 
is belangrijk.” 

INTERACTIEVE DIGIBORDEN
Bij de verdeling van de extra werk-
drukgelden nam de deelraad het 
voortouw, zoals de bedoeling was. 
“We hebben veel ideeën opgehaald. 
Werkdruk betekent voor iedereen 
wat anders: op de praktijkschool, 
voor een oop’er, voor een docent op 
het vmbo. We wilden het beschik-
bare geld zo besteden dat iedereen 
er baat bij heeft.”
Er kwam een shortlist van alle 
wensen, en vervolgens is er overleg 
geweest met het mt. En waar gaat 
het geld straks vooral naartoe? 

TIPS VAN DEZE  
MEDEZEGGENSCHAPPERS:
 
•  Volg scholing! Je moet weten waar je naar kijkt, wat er 

voor jou aan te doen valt. Van scholing word je kritischer. 
‘We hebben een basiscursus gedaan, een cursus over 
taakbeleid, en we denken nu over een voorzitter- en 
secretariscursus’.

•  Zorg dat je aan het begin van het proces al aan tafel 
zit. Dan kun je al in een vroeg stadium aangeven: dit of 
dat zien wij als mr helemaal niet zitten, of juist: dat gaat 
helemaal de goede kant op.

•  Werk aan een goed contact en een open houding naar de 
schoolleiding. Als er geen verrassingen zijn, dan is het ook 
makkelijker om feedback te geven. De consequenties zijn 
vaak veel kleiner als je in een vroeg stadium zaken aan wilt 
passen.

‘Belangrijk  
dat er iemand 

namens het oop  
in de mr zit’
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Wat te doen met promotie 
teamleider?
De kwartiermaker voor een nieuwe werkwijze moet volgens 
onze schoolleider ook de teamleider worden. Is dit een posi-
tie binnen de schoolleiding zodat de mr adviesrecht heeft?

Meestal functioneren teamleiders onder de directie, adjuncten 
of conrectoren. Zeker als er meerdere teamleiders zijn vallen 
zij meestal onder het middenmanagement. Het mr-adviesrecht 
bij benoemingen draait om de hoogste dagelijkse leiding en 
diens vervangers. Een teamleider zit een trapje ‘lager’ tenzij het 
feitelijk om iemand gaat met de taken van afdelingsleider of 
conrector.
Uit het managementstatuut of een andere taakomschrijving van 
de directie moet een en ander af te leiden zijn. U mag in deze 
context het begrip school breder definiëren dan het brinnum-
mer. Een locatieleider of vestigingsdirecteur heeft ook de 
dagelijkse leiding, zeker als er een eigen naam op de gevel van 
het gebouw staat.
Kijk ook nog even in uw medezeggenschapsreglement, want het 
is mogelijk dat daar een bovenwettelijk adviesrecht is opgeno-
men voor deze functies.

Mogen ouders mr-zetel delen?
De ouders op onze school hebben het allemaal zo druk dat ze 
vragen of ze een zetel in de mr door twee personen beurte-
lings kunnen laten innemen. Hoe regelen we dat, als het kan?

De ouders kunnen niet allebei mr-lid zijn, want dan hebben ze 
beiden stemrecht en dat verstoort het evenwicht tussen ouders 
en personeel binnen de mr. Wel kan een van de twee de zetel 
innemen met de afspraak dat de ander altijd bevoegd is om als 
vervanger te verschijnen. Er zijn aanpassingen nodig in het mede-
zeggenschapsreglement om de vervanger stemrecht te geven, 
daar kan de AOb over adviseren.
Let er in dit geval wel op dat onderwerpen terug kunnen keren in 
opvolgende vergaderingen, zodat de ouders elkaar tussentijds 
goed moeten bijpraten. Of de notulen moeten snel verschijnen 
met specifieke informatie over de relevante discussies.

Opeens blijft 
de interim, wat 
nu?
Na enkele wisselingen in het 
personeelsbestand heeft de 
rector een interim teamleider 
oop aangesteld op onze school. 
Nu is het contract van deze 
interim verlengd en heerst er 
onrust bij de ondersteuners. 
Verloopt dit allemaal wel cor-
rect? Deze aanstelling is nooit 
met de personeelsgeleding van 
de mr besproken.

Bij dit soort nieuwe functies is in-
stemmingsrecht van kracht, maar 
als de overlegpartner daaraan 
voorbijgaat moet de mr wel zelf 
actie ondernemen door nietigheid 
in te roepen. De zes weken die u 
daarvoor heeft zijn verstreken, en 
daarmee is de functie een feit. 
Toch staat u niet met lege han-
den. Vraag bijvoorbeeld via het 
initiatiefrecht om een evalua-
tie, dan kan de rector meteen 
uitleggen waarom de medezeg-
genschap indertijd is gepasseerd. 
Ook bij interimfuncties geldt het 
adviesrecht, al beweren sommige 
bestuurders ten onrechte iets 
anders.
Haal informatie bij uw oop-colle-
ga’s en bespreek ook de onrust 
met uw overlegpartner. Die 
onrust kan het signaal zijn dat 
er meer aan de hand is en ook al 
bent u geen coach, de mr kan wel 
optreden als oog en oor van de 
achterban om de school verder 
te helpen.

 

VRAAG EN
    ANTWOORD
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Schuif extra 
geldpotjes naar je 

prioriteiten  
Aanvullend op de begroting kan elke school 
aanspraak maken op incidenteel geld, er zijn 

steeds meer losse potjes en subsidies. Waar kan de 
medezeggenschapsraad op letten en zelfs bijsturen?

igenlijk kún je als mede-
zeggenschapper helemaal 
niet zoveel met de school-
begroting, relativeert 
Arnold van Horssen, als 

econoom werkzaam bij de Algemene On-
derwijsbond. “Waar het geld naartoe gaat 
ligt voor 95 procent vast. Het gaat naar 
personeel, naar materiaal, naar energie 
en onderhoud. Dat zijn allemaal steeds 
terugkerende verplichtingen. Er is maar 
weinig te kiezen, de invloed die je daar als 
mr hebt, is zeer beperkt.”
Dat ligt anders bij incidenteel geld, zegt 
hij. “En daar hebben scholen steeds vaker 
mee te maken. Elk ministerie wil shinen 
en komt met een eigen potje en een 
regeling voor het onderwijs. Allemaal 
politieke beïnvloeding vanuit Den Haag.” 

INTERESSANT ADVIESRECHT
Bij dat incidentele geld (zie ook pagina 
16 van dit nummer) is er nog wél wat 
te kiezen. Dus ligt er een taak voor de 
medezeggenschapsraad, vindt Van Hors-

sen. “Er zit beleidsruimte. Eerst: gaan we dat geld 
aanvragen? En twee: wat willen we ermee? Daar is 
het adviesrecht van de medezeggenschapsraad veel 
interessanter dan bij die begroting, waar de meeste 
verplichtingen toch al vast liggen.” 
Zijn advies in hoofdzaak: maak gebruik van dat 
incidentele geld. “Kort door de bocht: al het geld 
dat je pakken kunt voor het onderwijs, moet je 
pakken.” Hij realiseert zich wel: het levert extra 
werk op, dat op het bordje van de schoolleider 
terechtkomt. “En elke subsidie betekent weer extra 
voorwaarden, extra papierwerk, extra verantwoor-
ding. Het schopt de rust, reinheid en regelmaat op 
school in de war. In mijn tijd stond de schoolleider 
nog vooral voor de klas, daar is nu helemaal geen 
tijd meer voor.” 
De stortvloed aan potjes en subsidies is zorgelijk, 
vindt hij: “Het vertrouwen dat ze op een school zelf 
wel uit kunnen maken wat goed is voor personeel 
en leerlingen, ontbreekt in Den Haag blijkbaar. Al 
die aanvragen zijn werkdrukverhogend en leiden 
af van waar het om gaat op school: goede pedago-
gische en didactische processen. Taal en rekenen. 
Maak de lumpsum adequater, geef het vertrouwen 
aan onderwijsteams.” 

E
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Het is allemaal het gevolg van gewij-
zigde opvattingen over de taak van het 
onderwijs, analyseert hij. “Kijk naar het 
schoolontbijt. De maatschappelijke visie 
over wat op school thuishoort is enorm 
veranderd de afgelopen jaren.”

MAAK ONDERSCHEID
Van Horssen: “Mijn advies is: maak in 
die begroting nu eens goed onderscheid 
tussen die vaste uitgaven, die al voor veel 
jaar vastliggen, en wat er voor het komen-
de jaar nog wél te kiezen valt. Dat is inte-
ressant voor een mr. De hoofdlijnen van 
het beleid liggen voor de komende jaren 
vast, daar moet je niet te veel over willen 
praten als mr. Het gaat om het primaire 
proces, om goed onderwijs geven.”

Val als mr niet in de valkuil om op 
alle details in te willen gaan, geeft 
hij nog mee. “Kijk naar al dat inci-
dentele geld: waar willen we dat 
aan uitgeven, strookt dat met ons 
meerjarenbeleidsplan? Je moet  
als medezeggenschapsraad geen 
schaduwadministratie gaan bij-
houden of de potjes goed worden 
besteed, het gaat om de hoofd-
lijnen. Hoe strookt dit met ons 
beleid.”

BLANCO CHEQUE
Hij vindt de besteding van inciden-
teel geld wel een goed onderwerp 
van gesprek voor een medezeggen-
schapsraad of een gmr, zegt Van 

Horssen. “Denk eens na: als er een 
extra euro binnenkomt, waar zou-
den we die dan aan willen beste-
den? Praat daarover met de school-
leiding. Stel die vraag: stel dat er 
een morgen een blanco cheque ligt 
van 10.000 euro, wat zou je ermee 
willen doen? Je kunt samen een 
lijstje opstellen en gaan prioriteren. 
Misschien dat tijdelijke financiële 
ruimte 1 tot en met 3 al mogelijk 
maakt. Maak dan de afspraak, dat 
als er meer ruimte is, dan gaan we 
het aan 4 en 5 uitgeven. Weet wat 
je wilt, praat daarover. Kies.” ■
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teert. Weinig werk was de eenmalige 
subsidie voor een groen schoolplein. 
“Gemeentelijke subsidies vul je ook 
snel in, maar elke aanvraag kost toch 
een paar uur. Soms moet je offertes 
meesturen, of partners vinden die 
hun handtekening zetten. Voor het 
schoolontbijt moet ik alle re keningen 
verzamelen en invoeren in hún for-
mat, het is gewoon veel werk. En als 

SUBSIDIES TEKST ANKA VAN VOORTHUIJSEN BEELD ROB NIEMANTSVERDRIET

‘Elk jaar zelfde formulier 
wordt irritant’

De subsidies voor de Oosterleeschool van Mariska 
Wubben komen uit veel verschillende hoeken. Het geld 

tikt aan, maar het bijbehorende papierwerk ook.

zo’n subsidieaanvraag élk jaar terug-
komt én elk jaar wordt toegekend, dan 
wordt het wel irritant.”
Natuurlijk, zegt Wubben: als je geld 
krijgt, moet je dat verantwoorden. 
“Maar soms veranderen de spelregels 
tijdens de looptijd. Blijkt dat ik ook het 
aantal kinderen bij had moeten hou-
den. Dan sla je er soms maar een slag 
naar, dat wil je eigenlijk ook niet.”

DRUK MET ONTBIJT
Ze meldde haar bevindingen op LinkedIn, 
en er kwam veel bijval van andere 
directeuren. “Het blijkt herkenbaar. De 
minister komt met een nieuw initiatief 
en wij moeten weer een aanvraag doen 
en van alles verantwoorden. We krij-
gen er steeds meer werk bij als school-
leiders. Natuurlijk is het goed dat er 
veel aandacht is voor de leerkrachten, 
dat je die niet te zwaar moet belasten, 
maar zo’n ontbijt komt er dus niet 
vanzelf. Daar ben ik druk mee.”
Wat ziet ze als oplossing? “Ik hoop dat 
de gemeente en het ministerie eens 
kritisch kijken: wat geef ik ieder jaar 
aan die school, kan dat niet beter bij 
de lumpsum? En als het incidenteel 
geld is, maak zo’n aanvraag dan niet 
nodeloos ingewikkeld.” 
Heeft ze al een reactie van die kant? 
“Nee.” ■

eld voor een school-
sportcoördinator, voor 
cultuureducatie, zomer-
school en intensieve en 
extra leertijd komen van 

de gemeente. Rijke schooldag, zijinstroom 
en basisvaardigheden komt via ocw, Tel 
mee met Taal leverde 55.000 euro op van 
vws, er kwam 47.000 euro voor een groen 
schoolplein vanuit de provincie, ontbijt 
op school wordt gefinancierd door het 
Jeugdeducatiefonds en dat is slechts een 
hele beperkte selectie. “We zijn blij met 
elke toekenning”, benadrukt Wubben, 
“we kunnen hiermee het verschil maken 
voor onze leerlingen. Dit jaar gaat het om 
30 procent boven op de lumpsum, dat is 
natuurlijk enorm veel en welkom geld.” 
Moerwijk is een Haagse achterstandswijk. 
“Ons schoolgewicht is 39. Scholen in een 
wijk zonder complexe leerlingpopulatie 
zitten rond de 20, gemiddeld is het 30 in 
Nederland en bij 40 heb je als school te 
maken met een complexe leersituatie 
zonder stimulerende thuissituatie. De 
gemeente Den Haag besteedt er echt veel 
aandacht aan, Moerwijk is een van de 
meest ongezonde wijken voor kinderen 
om op te groeien, blijkt uit onderzoek.”

OFFERTES EN PARTNERS
Bij die aandacht hoort papierwerk, 
waarbij Wubben veel variatie consta-

G
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et is heerlijk fietsen in Ermelo. 
Alhoewel ik een beetje uit de toon 
val tussen alle bejaarden met 

super-de-luxe elektrische fietsen, blijft 
het een genot. Ik woon in het centrum, 
maar vijf straten verderop is er alweer 
een bos, een hei of een weiland. Almere 
heeft voor racefietsers ook charme: lange 
rechte wegen met goed asfalt voeren het 
tempo lekker op. Ermelo spant echter de 
kroon. 
Na een lente verbouwen, een zomer 
en herfst met een pijnlijke knie en het 
overlijden van mijn moeder in december, 
kwam ik er dit voorjaar achter dat ik erg 
dik geworden was. Om dat achterstallig 
onderhoud aan te pakken kun je ‘lifestyle 
trainingen’ doen of ‘energetisch aarden’, 
maar dat past minder bij me dan gewoon 
racefietsen: elke avond hetzelfde rondje, 
gedisciplineerd (behalve als het regent, 
dan wordt het de hometrainer).  
Het is een bijzonder rondje. Elke keer 
lijkt het grotendeels heuvel af te gaan, 
ondanks de slechtere conditie en luie 
spieren sinds de verwaarlozing en de 
kilo’s die mee omhoog moeten. Na een 
paar keer heb ik toch de hoogtemeters 
gecheckt. In totaal klim ik 200 meter. En 
daal ik dat dus ook, voor alle duidelijk-
heid, dat is de logica van een rondje. De 
stukken bergop voelen als een uitdaging, 
naar beneden als een beloning. Die laat-
ste duren dus voor mijn gevoel het langst. 
Soms voel je in je leven dat alles met de 
wind mee gaat of bergaf (in positieve 
fietserstermen). Da’s toch mooi: in the 
flow, on track, vibes, resonantie. Voor 
mr’s ook erg belangrijk. Maar hoe bereik 
je dat?  

H

Heuvel af

Sinds ik agile coach ben is de basis waardegestuurd 
werken. Steeds weer die vraag: waar doe je het voor, 
wat past daarbij, wat is de grondslag? Ons werk is 
zo complex (gemaakt) dat je snel kan verzanden in 
details en dan niet meer weet waarom je het deed. 
Neem nou de formatie. Als je niet oppast vliegen de 
fte’s je om de oren. Maar waardegestuurd kijken naar 
dat formatieplan laat je heel andere dingen zien.  
Bijvoorbeeld of werkdruk toeneemt of versnippering 
plaatsvindt. Of misschien zie je een verschuiving van 
onderwijstijd? Dan kan je daarover het gesprek  
voeren.  
We nemen de tijd vaak niet om eerst met elkaar die 
waardes op een rijtje te zetten, maar het werkt wel. 
Ook voor een mr is de vraag: ‘waar ben jij van?’ een 
heel belangrijke. Dan kies je namelijk en kun je tevens 
wendbaar zijn. Niet om te zwabberen, maar door  
helder de context te geven waar ‘ jij van bent’. Als je 
dat deelt, ontstaat er flow. Vier dat ook met elkaar, 
dat is mooi.
Ik heb periodes gehad in mijn leven dat ik het snoep-
je-van-de-maand moest zijn om dat gevoel te geven, 
maar daarmee was ik erg afhankelijk van de ander. 
Tegenwoordig geniet ik van samenspel en waardege-
stuurde creatie. Zelfs op de racefiets werkt dat door.

COLUMN TEKST PHILIPPE ABBING BEELD TYPETANK
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aar staat de informatie 
die je nodig hebt? Dat 
is de eerste vraag voor 
mr-leden die nog geen 
ervaring hebben met 

het bespreken van de begroting. 
Belangrijk is het meerjarenbeleids-
plan, ook wel koersplan of koers-
document genoemd. Hierin staan 
de strategische doelstellingen van 
de organisatie. Wat zijn de ambities 
en ontwikkelingen, en wat zijn de 
verwachtingen over leerlingenaantal, 
huisvesting, personeel en financiën? 
Wat is de invloed daarvan op het 
financieel beleid? Die laatste informa-
tie vind je in de meerjarenbegroting, 
dat is de financiële prognose voor de 
komende jaren.
Soms krijg je als medezeggenschaps-
raad voor de zomer (meestal eind mei) 
al een kaderbrief. Daarin staan de 
uitgangspunten voor de begroting. Je 
kunt daar als mr om vragen, of om een 
ander document met de richtlijnen 
voor de begroting. Het formatieplan 
(verschijnt meestal begin mei) geeft 
informatie over de inzet en omvang 
van het personeelsbestand. Salarissen 
vormen de grootste post (meer dan 

THEMA BEGROTING TEKST ANKA VAN VOORTHUIJSEN BEELD TYPETANK

80 procent) van elke schoolbegroting.
Het jaarverslag (meestal eind juni) 
kijkt terug op het afgelopen jaar: klop-
te de begroting? En zo nee: wat zijn de 
gevolgen voor de begroting van het 
komende jaar? Het jaarverslag heeft 
altijd een continuïteitsparagraaf: 
daarin staan de belangrijkste verwach-
tingen als het gaat om financiën, per-
soneelsomvang en leerlingenaantal.

ADVISEER OP TIJD
De begroting zelf moet voor 1 januari 
van het nieuwe jaar zijn goedgekeurd 
en bij het ministerie van Onderwijs 
liggen. De medezeggenschapsraad 
moet de stukken dus ruim voor die 
tijd in huis hebben. Het kan nodig zijn 
om nog informatie in te winnen bij 
de bestuurder, of te overleggen met 
bijvoorbeeld de raad van toezicht. De 
mr heeft adviesrecht op de begroting. 
Er lag jaren een plan om de mr ook 
instemmingsrecht op hoofdlijnen van 
de begroting te geven, maar inmiddels 
is dat plan ingetrokken.
Een medezeggenschapper hoeft geen 
boekhouder te zijn. Het gaat erom dat 
je de juiste vragen stelt, en eerlijke 
antwoorden krijgt. Je wilt weten of 

Krijg je voor het eerst de begroting van jouw school 
of instelling op je bordje als medezeggenschapper? 

Paniek is nergens voor nodig.

W

Tips: krijg grip 
op cijfers en 
afwegingen

de verwachtingen (uit de kaderbrief) 
zijn uitgekomen. Zo nee: hoe komt dat 
en wat heeft dat voor invloed op keuzes/ 
het beleid? Omdat de begroting voor het 
overgrote deel uit steeds terugkerende 
vaste kosten bestaat, is het voor een mr 
niet zo zinvol om daar diep in te duiken. 
Het gaat erom wat er gebeurt met het geld 
dat ná het betalen van de energierekening 
en de salarissen overblijft. Welke keuzes 
maakt een school dan? Wat doe je met 
het geld dat onder de streep overblijft, als 
alle vaste lasten zijn afgerekend? Wat zijn 
de prioriteiten en waar vind je die terug 
in de begroting? Daar onderscheidt iedere 
school zich mee. Bij krimp of groei is er 
minder of meer geld: waar gaat meer naar 
toe, waar wordt op bezuinigd en waarom?

VERGELIJK DE KEUZES
In een goede, beleidsrijke begroting kun 
je als medezeggenschapper terugvinden 
welke keuzes en dilemma’s er waren, 
waarvoor is gekozen en wat dat kost.  
In een goede begroting lees je de keuzes 
zowel in de tekst als in de cijfers terug. 
Het bestuur is verplicht om zo’n onder-
legger met een uitleg van de cijfers aan  
te leveren bij de begroting.
Een handig hulpmiddel is de site  
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schoolbesturenopdekaart.nl. Daar 
vind je informatie van jouw eigen 
bestuur als het gaat om personeel, 
financiën en huisvesting. Hoe zit het 
met de vergrijzing van jullie perso-
neelsbestand? De verhouding tussen 
tijdelijke en vaste contracten en de 
energieprestatie van jullie schoolge-
bouwen? Je kunt jullie cijfers vergelij-
ken met die van een ander bestuur. 
Waarom zitten jullie boven of onder 
het gemiddelde? Een bestuurder die 
dat goed kan uitleggen, zorgt dat de 
materie inzichtelijk wordt. Als je 
die informatie niet zelf boven water 
krijgt, kun je de controller erom 
vragen. Jezelf vergelijken met een 
ander gaat niet om beter of slechter 
zijn, het geeft inzicht. Waar gaat ons 
geld naartoe? Waarom geven we 
ergens veel meer geld aan uit dan een 
vergelijkbare school?

MEER NODIG?
Een goede manier om koud-
watervrees voor de begroting weg 
te nemen is natuurlijk het volgen 
van een training. Dat kan via AOb 
Medezeggenschap. Je kunt ook een 
expert vragen om eens mee te kijken, 
bijvoorbeeld een ouder die niet in de 
mr zit, maar wel als controller bij een 
bedrijf werkt. Via de AOb kun je ook 
maatwerk aanvragen: een trainer die 
helemaal inzoomt op de cijfers van 
júllie school. 
Op tijd beginnen is zeker een de 
goede tip. Voor volgend jaar: vraag 
voor de zomer al naar de uitgangs-
punten van de begroting, of naar de 
kaderbrief. 
Het hele jaar mogelijk: informeer bij 
andere medezeggenschapsraden van 
je eigen bestuur, of in je gemeente. 
Waar lopen zij tegenaan, wat hebben 
zij voor tips? Je hoeft het wiel niet 
allemaal zelf uit te vinden. En natuur-
lijk: leg ook contact met de gmr. Een 
deel van de ambities en ontwikke-
lingen vinden misschien plaats op 
bovenschools niveau, maar hebben 
invloed op de schoolbegroting. ■

NOG MEER INFORMATIE OVER DE ROL VAN DE 
MEDEZEGGENSCHAP BIJ DE BEGROTING IS TE 
VINDEN OP AOBMEDEZEGGENSCHAP.NL.
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‘Leerlingen gaan 
anders met elkaar 
om zonder de druk 
van sociale media’

e landelijke verban-
ning van mobiele tele-
foons uit de lessen in 
het voortgezet onder-
wijs op 1 januari 2024 

valt middenin het schooljaar en geldt 
nog niet voor andere onderwijsvor-
men, al lijkt het primair onderwijs er 
wel voor te voelen. Zonder de afleiding 
van hun mobieltjes steken leerlingen 
meer op van de lessen, blijkt uit aller-
lei wetenschappelijk onderzoek. 
Onder de AOb-leden geniet het verbod 
ruime steun en de vakbond is dan ook 
een voorstander. Scholen die zelf al 
een verbod afkondigden geven aan dat 
leerlingen anders met elkaar omgaan 
zonder de druk van sociale media.
In de onderwijspraktijk zijn lessen 
met het mobieltje van leerlingen 
een zeldzaamheid geworden. Zelfs 
de ambassadeurs van digitale leer-
omgevingen doen het tegenwoordig 
liever zonder. Dat kan ook makkelijk, 
zegt leraar Engels Gijs Palsrok van 
het Twickel College in Hengelo (ov), 

DIGITAAL TEKST MIRO LUCASSEN BEELD NINO MAISSOURADZE

Mobieltjes zijn hun 
glans al kwijt

Alleen met een specifiek doel mogen mobieltjes nog 
de klas in, en daar is steeds minder reden voor. De 

medezeggenschap kan in het schoolplan professionele 
ruimte verlangen voor beroepsmatige wensen van de leraar 
– maar wie wil eigenlijk nog zo’n stoorzender in het lokaal?

en eigenaar van de online leermethode 
MeesterGijs.nl. “Vijftien jaar geleden was 
het mobieltje heel geschikt voor digitale 
tools in combinatie met het digibord. Zo 
konden we laagdrempelig werken met 
internet. Maar toen waren er nog geen 
sociale media.”
Het Twickel wordt na de herfstvakantie 
een mobielvrije school, voorbereid door 
een werkgroep waar hij lid van is. “Alles 
waar je indertijd de telefoon voor nodig 
had kan nu prima op de laptop. Ik kan me 
alleen nog nuttig gebruik van mobieltjes 
indenken op scholen waar ze volledig 
met boeken werken, zonder devices. Maar 
zodra je ze die telefoon uit hun broekzak 
laat halen gaat ie heel moeilijk weer weg. 
Scholen gaan het echt niet winnen van 

D
Snapchat, TikTok, Google en 
Meta, die weten precies hoe ze 
kinderen op het scherm moeten 
houden. Als wij ze iets willen 
leren, moeten we hun aandacht, 
tijd en concentratie bij de leraar 
hebben, niet bij de telefoon.”
Ruud Wijers, leraar wiskunde 
en techniek op het Carolus 
Borromeus college in Helmond, 
gebruikt de apps inmiddels op 
de laptops van de leerlingen. 
Mobieltjes gaan in de telefoon-
tas bij de deur. Wijers: “Vanuit 
mijn positie voorin de klas kan 
ik niet zien wat de leerlingen 
daadwerkelijk op hun laptop 
doen. Ik heb weleens mijn 
twijfels of ze toch niet bezig zijn 
met berichten of gamen.” 
De technische optie om de 
schermen van de leerlingen 
op afstand te bekijken staat 
op gespannen voet met hun 
privacy. “Je moet de leerlingen 
kunnen vertrouwen, maar  ► 
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ze worden in hun laptops gezogen 
omdat ze in een game zitten. Dit 
probleem zal in de toekomst groter 
worden. Gaan we dan de laptops 
ook verbieden? Terug naar boeken 
is voor mij de omgekeerde wereld. 
Laten we zorgen voor goede 
beveiligingssoftware zodat wij als 
docent kunnen bepalen welke site 
of sites de leerling op de laptop kan 
bezoeken.”

SCHOOLKLIMAAT
Het landelijke ‘mobieltjesverbod’ 
in de les is geen wetgeving. Scholen 
mogen een eigen ingangsdatum 
kiezen en ze kunnen strenger 
optreden of juist soepeler – als de 
omgang met de digitale samenle-
ving maar goed is besproken met 
de leraren en via de medezeggen-
schap ook met ouders en leerlin-
gen. De positie van de medezeg-
genschap ontbreekt in de laatste 
handreiking van de vo-raad over 
smartphonegebruik, wel voorzien 
van gebruiks tips binnen en buiten 
de les.
Afspraken over de inrichting van 
het onderwijs met mobieltjes 
horen in het schoolplan, waar de 
medezeggenschapsraad instem-
mingsrecht op heeft. Geboden 
en verboden kunnen een plek 
krijgen in een schoolreglement, 
opnieuw een zaak van instem-
mingsrecht. Teksten hierover in de 
schoolgids zijn een zaak voor het 
instemmingsrecht van ouders en 
leer lingen. Volgens de landelijke 
afspraak moet dit alles voor  
1 oktober zijn besproken en op  
1 januari 2024 ingaan.
Voor leraren die in hun lessen 
toch met mobieltjes willen werken 
blijft de eigen zeggenschap over 
het beroep gelden zoals opgeno-
men in de wet op het voortgezet 
onderwijs. Die zeggenschap omvat 
de wijze waarop de lesstof wordt 
aangeboden en de daarbij gebruik-
te middelen. Een verwijzing naar 
die professionele ruimte kan in 
de afspraken met de medezeggen-
schap staan.

Laat de uitzondering geen regel worden, 
waarschuwt AOb-adviseur medezeggen-
schap Marcel Koning: “Uit angst voor 
boze ouders en leerlingen mobieltjes in 
de klas toe blijven staan maakt de docent 
de boeman als die geen telefoons tijdens 
de les wil zien. Ons uitgangspunt is: geen 
mobieltjes in de klas, tenzij voor onder-
bouwd en verankerd educatief gebruik.”

HANDHAVING
Bij een verbod hoort handhaving, en ook 
daar zijn duidelijke afspraken nodig. 
Wijers: “Smartphones hebben geen meer-
waarde meer, houd er rekening mee dat 
leerlingen op hun laptops hetzelfde gaan 
doen. Als je dat ook wilt verbieden onder 
schooltijd zul je moeten handhaven.” 
Voordeel van die aanpak: meer onder-
linge gesprekken, beter focussen op de les 
en minder problemen rond cyberpesten, 
voorspelt hij.
Palsrok: “Als er toch een telefoon te-
voorschijn komt kun je zeggen ‘doe dat 
weg’ en doorgaan met je les maar dat is 
gedoemd om te falen. De telefoon is thuis 
of in de kluis. Zien we er toch één dan 
moet de leerling deze inleveren en kan 

het mobieltje weer ophalen om 17 
uur, bij het sluiten van de school. 
We hopen dat dit vooral de eerste 
weken speelt en daarna alleen 
incidenteel nog.”
Het zal ook voor ouders even wen-
nen worden, verwacht hij. “Kinde-
ren worden tijdens de les gewoon 
gebeld door hun moeder of vader. 
Ze proberen zelfs op te nemen, dan 
word ik stapelgek.” Nog eventjes en 
dan verloopt zulke communicatie 
op het Twickel weer traditioneel 
via de receptie, net als voor de 
opkomst van de mobiele telefoon. 
Palsrok: “Scholen moeten weer be-
seffen waarom ze op aarde zijn en 
of de telefoon nog wel een wense-
lijk hulpmiddel is bij die taak. Wij 
denken dat het meer een stoorzen-
der is. Ik ben ook benieuwd wat het 
verbod bij ons gaat betekenen voor 
de dynamiek in de pauzes. Nu zien 
we nog veel leerlingen naast elkaar 
zitten op hun mobiel. We horen 
goede verhalen van andere scholen 
die al een verbod hebben dat de het 
de sfeer in school ten goede komt, 
meer energie in het gebouw.” ■

Uitzondering: 
gezondheid
Medicatie kan een reden 
zijn om een smart phone 
toch toe staan voor 
bepaalde leerlingen, 
bijvoorbeeld bij suiker-
ziekte als een huidsensor 
glucosewaarden meet en 
via de telefoon doorgeeft 
dat het tijd is om snel 
iets te eten. Individuele 
afspraken daarover horen 
thuis bij het zorgteam 
dat de leerling begeleidt. 
Begeleiding van medicatie 
en andere medische  
zaken kan leraren  
overigens nooit worden 
opgedragen.  

SCAN DE CODE EN 
LEES MEER OVER 
MEDICATIE IN DE KLAS
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ok al is de 40 uur voor 
duurzame inzetbaarheid 
een individueel recht, 
de werknemer en de 
leidinggevende hoeven 

niet keer op keer het wiel uit te vinden. 
Globale afspraken als aanvulling op de 
cao primair onderwijs zijn mogelijk, net 
als bij professionalisering en taakbeleid.
Waar kunnen zulke afspraken over 
gaan naast verlofsparen, studie en ont-
spanning? Dat is een kwestie van zoeken 
en overleggen, want de cao-tekst laat veel 
ruimte: “In overleg met de werkgever 
kan ook worden gekozen voor besteding 
aan andere doelen die bijdragen aan de 
duurzame inzetbaarheid.” Mits goed 
gemotiveerd en met het juiste doel kan 
dit bij wijze van spreken ook een strand-
wandeling met een collega zijn, geeft Pim 

WERKDRUK TEKST MIRO LUCASSEN

Met 40 uur per jaar  
geeft de cao primair 

onderwijs ieder 
personeelslid op 

school individuele 
tijd voor duurzame 
inzetbaarheid. Wat 
daar precies onder 

valt? Zodra er beleid 
over komt, is de 

medezeggenschap  
aan zet.

Duurzaam in  
40 uur, hoe dan?

niveau en taakinhoud, dus afspra-
ken over duurzame ontwikkeling 
blijven een wisselwerking tussen 
de individuele medewerker en de 
leidinggevende. De ene conciërge 
wil misschien onderwijsassistent 
worden, de andere kan mogelijk 
doorgroeien naar management- 
assistent van de directeur.”
Wie ‘gewoon’ conciërge wil blij-
ven, moet in elk geval duurzaam 
plezier in het werk houden. Dan 
valt er over de besteding van die 
40 uur altijd iets af te spreken als 
collegiale coaching of een cursus. 
“Duurzame inzetbaarheid is een 
wisselwerking tussen medewer-
ker en leidinggevende. Afspraken 
kunnen nooit een mal zijn waar 
iedereen in moet passen.”

Stalenhoef als voorbeeld. Zijn onderwijs-
groep EduMare op Voorne-Putten en 
Rozenburg wil in elk geval steun bieden 
aan ondersteunend personeel op weg 
naar een functie als leraar, legt de hrm-ad-
viseur uit. “Het lerarentekort is groter dan 
het tekort aan ondersteuners. Het beleid 
dat we aan het maken zijn draait om 
ontwikkeling, toekomstperspectief, ver-
rijking van de baan en stappen maken in 
de hiërarchie.” Want duurzaam inzetbaar 
blijven betekent ook de ontwikkelingen 
volgen, net als in elk ander vak.
Het functiegebouw van Edumare kent 
drie niveaus onderwijsassistent, waarna 
de volgende stap lerarenondersteuner 
is en vervolgens de pabo lonkt. Andere 
oop’ers werken buiten het lokaal, zoals 
conciërges en de medewerkers van het 
bestuurskantoor. De cao kent ook hen de 
40 duurzaamheidsuren toe.
“Onze directeuren zitten weleens met 
vragen over de toekenning van die uren. 
De een is er vrijer in dan de ander, het is 
een schemergebied door de manier waar-
op het in de cao staat. Er is behoefte aan 
duidelijkheid maar de tekst is vaag, daar 
lopen wij ook tegenaan nu we beleid aan 
het formuleren zijn.”
Als dat beleid er eenmaal is wordt het 
voor medewerkers en leidinggevende 
makkelijker om afspraken te maken, 
verwacht Stalenhoef. Een groep mede-
werkers uit allerlei functies denkt mee bij 
Edumare, en als er een voorstel ligt dan 
komt dat op de agenda van de gemeen-
schappelijke medezeggenschapsraad. 
Die hoeft geen dichtgetimmerd stelsel te 
verwachten: “Er zijn altijd verschillen in 

O
VO: 90 uur
Het voortgezet onder-
wijs kent 90 uren voor 
duurzame inzetbaarheid 
per werknemer, vooral in 
te zetten door 1 uur per 
week minder les te geven. 
Ondersteunend perso-
neel maakt individuele 
afspraken over werkdruk-
vermindering of professi-
onalisering.  
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Uitspraken
dagelijkse praktijk op school en welke 
verduidelijking van cijfers eventueel 
nodig is. Het gesprek tussen mr en be-
voegd gezag krijgt zo meer inhoud en 
wordt voor alle partijen interessanter. 
Volg daarom als mr een maatwerktrai-
ning waar je leert de schoolbegroting 
te lezen. Dan komen de cijfers tot 
leven en kun je gerichte vragen stellen 
om tot een gedragen advies bij de 
begroting te komen.

n de schoolbegroting staat veel 
informatie voor de medezeg-
genschapsraad. De mr-leden 

kunnen erin lezen welke kosten de school 
maakt door beleidskeuzes. Als het goed 
is staat ook vermeld hoe het voorgaande 
jaar financieel heeft uitgepakt. Geen 
begroting gezien? Vraag er dan om via het 
informatierecht. 
Bij alle beleid dat de school vaststelt of 
wijzigt gelden medezeggenschapsrech-
ten. Een beleidsrijke begroting maakt 
duidelijk wat de prioriteit is en welke 
financiële consequenties bij gemaakte 
keuzes horen. De salarissen inclusief 
bijkomende kosten tellen vaak op tot 
zo’n 80 procent van het totaal. Het bedrag 
voor personeel is een aanwijzing wat je 
kunt verwachten bij het formatieplan in 
april. Over het kleinere deel van de begro-
ting kun je praten over beleidskeuzes en 
de vertaling daarvan in de geldstroom.
Op een aantal beleidsterreinen geeft de 
cao po aan dat de mr betrokken dient te 
worden en instemmingsrecht heeft. Een 
voorbeeld is het beleid voor een gezonde 
en veilige leer- en werkomgeving, artikel 

Artikel 11 
11.5 Veiligheid en het voor-
komen van seksuele intimi-
datie, racisme, agressie en 
geweld 
1. De werkgever stelt in 
overleg met de pgmr het 
beleid vast dat gericht is 
op het realiseren van een 
gezonde en veilige leer- en 
werkomgeving binnen de 
instelling, bedoeld voor 
alle geledingen. De werk-
gever evalueert jaarlijks 
het gevoerde beleid. 
2. Binnen het in het eerste 
lid bedoelde beleid wor-
den ten aanzien van de 
werknemers in ieder geval 
afspraken gemaakt over: 
a. het bewerkstelligen van 
sociale en fysieke veilig-
heid; 
b. het voorkomen van  
seksuele intimidatie, racis-
me, agressie en geweld; 
c. het voorkomen van  
ziekteverzuim; 
d. de personeelszorg; 
e. de scholing en bege-
leiding van werknemers 
die nodig is met het oog 
op het realiseren van het 
voorgaande. 

Veiligheid

ARBEIDSVOORWAARDEN TEKST MONIEK SCHEELINGS BEELD TYPETANK

MR & CAO
CAO PO HOOFDSTUK 11

11.5 lid 1 en 2. Hier is de personeels-
geleding van de gmr gesprekspartner 
aan de overlegtafel. Daar komen ook 
de Risico-inventarisatie en -evaluatie 
(ri&e) aan de orde en de aanstelling van 
een preventiemedewerker, allemaal 
benoemd als verplichtingen in de cao 
po. Bij de benoeming van de preventie-
medewerker heeft de pgmr instem-
mingsrecht. 
De preventiemedewerker denkt mee 
over de uitvoering van het met de pmr 
overeengekomen plan van aanpak 
dat weer voortvloeit uit de ri&e. De 
preventiemedewerker is tevens vraag-
baak voor de werknemers als het gaat 
om de uitvoering van het arbobeleid. 
Vanzelfsprekend krijgt deze collega 
gedegen scholing en ondersteuning 
om de taken goed op te kunnen 
pakken.
De geraamde kosten van de uitvoering 
van het hierboven genoemde beleid 
zie je terug in de begroting. Het is de 
moeite waard om bij begrote bedragen 
en gerealiseerde kosten vast te stellen 
wat de mr daarvan herkent in de 

I
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medezeggenschap. Die ging akkoord met gelijke 
verdeling van de arbeidsmarkttoelage onder 
al het personeel, omdat iedereen in het speci-
aal onderwijs een zware taak heeft in moeilijke 
omstandigheden.
“U heeft gedacht het eerlijker en beter te weten 
dan de minister”, kregen de schoolbestuurders 
kort voor de zomervakantie te horen bij de 
Ondernemingskamer van het Gerechtshof Am-
sterdam. Daar was de zaak in hoger beroep te-
rechtgekomen na een tandenknarsend oordeel 
van de Landelijke Commissie Geschillen wms. Die 
had het bestuursbesluit om formele redenen 
moeten steunen, maar schreef in haar uitspraak 
ook dat de uitkomst mogelijk in strijd is met het 
doel van de regeling.
Bij hoger beroep in medezeggenschapskwesties 
komt net als in het strafrecht alles nogmaals op 
tafel, maar de rechters van de Ondernemings-
kamer hebben weinig speelruimte. Hun opdracht 
is te beoordelen of de geschillencommissie de 
wet juist heeft toegepast, dus niet om belangen 
af te wegen. En daardoor botste de deelraad 
in feite tegen dezelfde muur als bij de geschil-
lencommissie. Ook die zag geen mogelijkheden 
om inhoudelijk te oordelen en toetste alleen of 
de juiste paden van medezeggenschap waren 
gevolgd.
Terug bij af: in het voortgezet speciaal onder-
wijs geldt de cao primair onderwijs. En bij deze 
arbeidsmarkttoelage moeten schoolbesturen in 
het primair onderwijs conform de cao afspraken 
maken met hun gemeenschappelijke medezeg-
genschapsraad. Alleen in het reguliere voort-
gezet onderwijs is de medezeggenschap op 
vestigingsniveau aan zet. Voor de deelraad van 
Viertaal Den Haag is de uitkomst dus opnieuw 
teleurstellend: geen instemmingsrecht, de 
toelage blijft gelijk verdeeld worden onder alle 
medewerkers van de hele stichting.

ONDERNEMINGSKAMER 200.321058/01, 25 JULI 2023

Doel gemist, maar  
alles is volgens de  
regels verlopen

Op alle scholen voor voortgezet onder-
wijs gelden gelijke rechten en plichten, 
maar dat ligt anders als het om voortgezet 
speciaal onderwijs gaat. Daar is namelijk de 
cao primair onderwijs op van toepassing, 
met zo nu en dan opmerkelijke gevolgen.

Zo zag het personeel van vier scholen voor 
speciaal onderwijs bij de stichting Viertaal 
een landelijk toegekende toelage verwateren 
doordat hun bestuur het geld verdeelde on-
der de medewerkers van alle elf vestigingen. 
Op bruto 1,2 miljoen euro maakt dat nogal 
wat uit: met 623 ontvangers in plaats van 194 
ligt de individuele bonus een stuk lager. 
Deze uniforme verdeling past niet bij de 
bedoeling van het ministerie van ocw, dat de 
zogeheten arbeidsmarkttoelage had bedacht 
in coronatijd. Op scholen waar het werk het 
zwaarst is moest het geld leerkrachten een 
steuntje in de rug geven bij het inhalen van 
corona-achterstanden. Een lijst van scholen 
met hoge achterstandsscores was aan de 
regeling toegevoegd. Eerlijk delen tussen alle 
scholen van een bestuur was niet de bedoe-
ling, stond in de toelichting. Maar in dezelf-
de regeling zaten ook opties waarmee het 
bestuur het geld anders kan besteden, met 
betrokkenheid van de medezeggenschap.
Gebeurt dat mr-overleg per vestiging of 
centraal, is in zulke gevallen de vraag. Per 
locatie, vond de deelmedezeggenschaps-
raad van Viertaal Den Haag. Toch zette het 
schoolbestuur van dit conglomeraat voor 
speciaal onderwijs de kwestie na een con-
sultatieronde op de agenda bij de centrale 

Uitspraken
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WERKDRUK TEKST MIRO LUCASSEN BEELD NINO MAISSOURADZE

e 300 miljoen 
euro die jaarlijks 
beschikbaar is 
gekomen voor 
verlichting van de 

werkdruk moet wel effect hebben, 
maar hoe krijgen scholen die ver-
betering van de arbeidsomstandig-
heden voor elkaar? Ze moeten iets 
doen, want de helft van het geld is 
bestemd voor collectieve maatre-
gelen, per schoolbestuur door te 
voeren.
Het ministerie van Onderwijs ziet 
kansen door sociale veiligheid en 
werkdruk aan elkaar te koppelen, 
blijkt uit een brief die vorig jaar is 

verstuurd naar de Tweede Kamer. 
Extra instructies om in de jaarlijkse 
schoolmonitor ook te letten op de 
ervaren veiligheid bij personeel 
komen eraan. Maar op die regels 
hoeven scholen niet te wachten, 
staat in dezelfde brief.
Dat is een goed aanknopingspunt 
voor de mr, vindt AOb-adviseur 
medezeggenschap Marcel Koning, 
zeker nu er door de val van het 
kabinet weinig actie uit Den Haag 
te verwachten valt: “De mr kan 
altijd een initiatiefvoorstel doen 
om veiligheid van personeel op te 
nemen in het beleid rond arbeids-
omstandigheden.” Zo’n voorstel 
op basis van artikel 6.2 van de 
Wet medezeggenschap op scholen 
komt verplicht op de agenda en 
de overlegpartner moet binnen 
drie maanden beargumenteerd en 
schriftelijk reageren.

SITUATIE UIT BALANS
Koning ziet nog een aanleiding 
voor een evaluatie van de afspra-
ken over arbeidsomstandigheden 
op school. De normen voor werk-
druk en werkstress zijn namelijk 
onlangs in de Arbocatalogus aange-
scherpt. “Het ligt voor de hand dat 
de personeelsgeleding in de (g)mr 
zich afvraagt of de bestaande 
afspraken voldoen aan de acties die 
hierin beschreven zijn.”

Omdat werkstress en 
sociale onveiligheid 

geen natuurverschijnsel 
zijn, krijgt de 

medezeggenschap 
de aanmoediging om 
daar dit najaar op te 
letten. Voor iedereen 
is er de aangevulde 

Arbocatalogus 
voortgezet onderwijs, bij 
veertig scholen komt de 

inspectie kijken.

Werkstress hoort niet gewoon te 
zijn. De Arbocatalogus ziet het als 
een symptoom van een situatie die 
uit balans is: eisen, inhoud en con-
text van de baan passen niet bij de 
mogelijkheden van de werknemer 
om het werk goed uit te voeren. 
Zo’n situatie hoort de werkgever 
te voorkomen, of in elk geval het 
risico te beperken.
Dat begint met het opstellen van 
een overzicht van de risico’s op de 
eigen school, inclusief een plan van 
aanpak om de situatie te verbete-
ren. Externe ondersteuning ligt 
voor de hand, en de Arbocatalogus 
geeft wat suggesties. De perso-
neelsgeleding van de medezeggen-
schapsraad hoort erbij als gespreks-
partner en kenner van de situatie 
op de werkvloer. Op het plan van 
aanpak geldt instemmingsrecht.

WAT IS ER NIEUW?
De norm voorkomen en beperken 
van werkstress in de Arbocatalogus 
voortgezet onderwijs is gebaseerd 
op wetgeving en de regels van de 
Arbeidsinspectie. Die bekijkt elke 
zes jaar of het document nog bij de 
tijd is. In het voortgezet onderwijs 
beheert arbeidsmarktplatform 
Voion de catalogus.
Nieuw in de huidige versie is de 
preciezere beschrijving van wat 
de werkgever en de werknemer 

Past de baan nog 
bij de stress?

D
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moeten doen om veilig en vitaal 
werken haalbaar te maken. Dat 
begint met uitleg en voorlichting 
over de risico’s van werkstress. Ook 
is het de bedoeling dat personeels-
leden periodiek deelnemen aan  
een medewerkerstevredenheids-
onderzoek om na te gaan of het 
werk risico’s oplevert voor de 
gezondheid.
Papier is geduldig? Niet als het aan 
de Nederlandse Arbeidsinspectie 
ligt. Die komt dit jaar bij ongeveer 

veertig scholen in het voortgezet 
onderwijs inspecteren. De inspectie 
wil dan weten welke risico’s scholen 
hebben vastgesteld en wat werkgevers 
doen om de ervaren werkdruk van 
docenten structureel te verminderen. 
De Arbeidsinspectie verwacht met 
dit veldwerk ook te weten te komen 
welke maatregelen positief resultaat 
hebben en hoopt die bevindingen dan 
als voorbeeld beschikbaar te stellen 
aan andere scholen.
“Ook dan kan de medezeggenschap 

weer het initiatief nemen om dit onderwerp 
te bespreken”, zegt Marcel Koning. “Gezonde 
en veilige werkomstandigheden zijn essenti-
eel om goed onderwijs te kunnen geven.”  ■

SCAN DE CODE EN LEES 
MEER OVER WERKSTRESS 
IN ARBOCATALOGUS VO
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Nicole Edel 

is teamleider 
medezeggenschap 

bij de Algemene 
Onderwijsbond. 

“Niemand leert tijdens 
z’n opleiding iets over 
medezeggenschap. Je 
hoopt als personeelslid 
in de mr dus maar dat 
je het goede doet. Wij 
willen iedereen daar 
zoveel mogelijk bij 

ondersteunen.”

e werkte meer dan 15 jaar 
als leerkracht in het primair 
onderwijs, en gedurende 

een paar jaar zat Nicole Edel ook in de 
personeelsgeleding van de mede-
zeggenschapsraad van haar school, 
basisschool de Windhoek in Almelo. 
“Ik weet wat erbij komt kijken en hoe 
moeilijk het kan zijn, zeker de eerste 
tijd, als leerkracht in de mr. Je hebt er 
nooit voor geleerd, op de pabo hoor je 
er niets over. Ik hoopte maar dat ik het 
goede deed.” 
Op haar school was het destijds 
gebruikelijk dat de directeur tijdens 
de hele mr-vergadering aanwezig was. 
“Nu weet ik dat dat niet de bedoeling 
is. Maar toen vonden we dat het prima 
liep. Ik weet natuurlijk ook niet echt 
of het veel verschil uitgemaakt zou 
hebben.” 
Goede medezeggenschap betekent 

voor haar: meedenken, controleren 
en corrigeren als het nodig is. Ni-
cole Edel: “Dat zeggen we ook vaak 
zo in onze trainingen. Je kunt als 
medezeggenschapper meedenken 
over het beleid, het raakt allemaal 
direct aan waarvoor en wat je dóet 
op school.” 

IETS KUNNEN TOEVOEGEN
Scholing is daarbij eigenlijk onmis-
baar, weet ze uit eigen ervaring. 
“Het is hetzelfde als je voor de klas 
ziet gebeuren. Als een leerling 
ineens iets snapt en het allemaal 
doordringt, dat zie je in die ogen. 
Dat gebeurt tijdens de trainingen 
die we geven ook. Dan zie je dat 
mensen ineens beseffen: já, hier 
mogen wij iets van vinden, we 
kunnen iets toevoegen.”
De afdeling medezeggenschap ► 

‘Je ziet het als  
iemand het snapt’

Nicole Edel

Z

INTERVIEW tekst anka van voorthuijsen beeld  fred van diem
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van de AOb bestaat uit zes trainers die 
(onder meer) cursussen geven, advies-
werk doen en mr’s begeleiden. Er zijn tien 
mr-consulenten die scholen bezoeken, de 
helpdesk beheren en telefonisch spreek-
uur hebben. “Zij werken zelf ook nog 
allemaal in het onderwijs, dus kennen de 
praktijk heel goed.” Daarnaast is er voor 
medezeggenschap een marketingmede-
werker en drie medewerkers bemensen 
het secretariaat. Er is een aparte website 
AObmedezeggenschap.nl, daar staat alle 
informatie op rondom trainingen en cur-
sussen en maatwerk. Daarnaast werken 
er beleidsmedewerkers bij de vakbond die 
waar nodig ook hulp kunnen bieden. 
De trainers geven zowel maatwerkcursus-
sen, die helemaal afgestemd worden op 
de vragen en behoeftes van een medezeg-
genschapsraad, als ook meer algemene 
trainingen bijvoorbeeld rondom de 
begroting, het taakbeleid of het formatie-
plan. Ook zijn er online-cursussen waar 
medezeggenschappers van verschillende 
scholen uit het hele land los op kunnen 
intekenen om bijvoorbeeld de basisken-
nis op orde te krijgen. 

STEUN STAND-BY
Veel mr’s hebben tegenwoordig een 
mr-servicepakket van de AOb. Nicole: 
“Dat betekent dat je als mr altijd onder-
steuning stand-by hebt. Je krijgt tien pro-
cent korting op trainingen, je hebt recht 
op een aantal uren gratis ondersteuning 
of juridisch advies, er zijn twee advocaten-
bureaus waar je korting krijgt als je hen 
nodig hebt en nog een paar voordeeltjes.” 
Zo’n servicepakket kost 495 euro per jaar, 
exclusief btw. Edel: “Daar is budget voor, 
je krijgt deze kosten volledig vergoed van 
je bestuur. Werkgevers zijn verplicht om 
dit te betalen. Professionalisering is zó be-
langrijk, dat kan allemaal via ons, en elke 
mr heeft daar budget voor. Als wij dat 
vertellen is dat vaak toch een eyeopener. 
Medezeggenschappers weten het niet, en 
een bestuurder weet het soms óók niet.”
Als teamleider zorgt zij vooral dat het 
team z’n werk goed kan doen en regelt 
zij overleggen tussen trainers, marketeer 
en beleidsmedewerkers. “We bekijken of 
het materiaal nog up-to-date is. Als team 
kijken we of er behoefte is aan nieuwe 

trainingen in verband met actuele ont-
wikkelingen en we komen bij elkaar 
om casussen te bespreken: zo leren we 
weer van elkaar.”

GEWICHT IN DE SCHAAL
Het belang groeit doordat de mede-
zeggenschapsraad steeds meer op z’n 
bordje krijgt, signaleert Edel. “Vanuit 
het ministerie komen er meer taken 
richting mr. De medezeggenschap 
wordt steeds serieuzer genomen en 
dat betekent dat je in de mr ook goed 
moet weten waar je het over hebt, 
dan is scholing belangrijk. Je kunt als 
mr gewicht in de schaal leggen. Met 
een training leer je zoveel, dan is het 

TIPS VAN NICOLE EDEL VOOR  
MEDEZEGGENSCHAPPERS:
 
•  Maak goede afspraken met de directie over de 

termijn waarop je informatie krijgt als mr.
 
•  Laat je goed informeren voor je een beslissing neemt.
 
•   Luister naar elkaar.
 
•   Blijf in gesprek met elkaar, de directie, je  

achterban en de gmr.

ineens allemaal niet meer zo taai en 
moeilijk als het misschien leek.”
Uit haar eigen tijd als medezeggen-
schapper weet ze dat directies ook 
echt blij zijn met goede input vanuit 
de mr: “Het is bij het maken van be-
leid toch belangrijk om informatie 
uit verschillende hoeken te krijgen. 
De één vliegt iets anders aan dan de 
ander. Dat leidt uiteindelijk tot beter 
en goed afgewogen beleid. Voor je 
eigen ontwikkeling als leerling of 
personeelslid is het ook bijzonder 
om een completer beeld te krijgen 
van wat een school is. Je weet als mr-
lid natuurlijk goed en in een vroeg 
stadium wat er allemaal speelt.” ■
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Maatwerktrainingen: inhoud 
op basis van wensen van de mr 
in overleg met de AOb-trainers. 
Cursus, evaluatie en nazorg 
gebeuren op de eigen school.

Advies en begeleiding: als 
de mr te maken krijgt met een 
moeilijk proces zoals fusie, krimp 
en nieuwbouw of voor analyse van 
financiën en de lumpsum.
 
Themacursussen: open 
inschrijving voor nieuwkomers 
en gevorderde medezeggen-
schappers, cursuslocatie Utrecht 
of online.

Nieuwsbrieven: blijf op de 
hoogte van nieuwe ontwikkelingen 
in scholing en medezeggenschap. 
Neem een abonnement via  
aob.nl/aanmelden-nieuwsbrieven.

Servicepakket: advies van 
onderwijsspecialisten en juridische 

experts voor mr, gmr en opr 
via de telefonische helpdesk 
medezeggenschap en per 
e-mail. Korting op cursussen, 
rechtsbijstand en meer. 
Abonnementskosten komen voor 
rekening bevoegd gezag.

Mediation: professionele hulp 
om het gesprek weer op gang te 
brengen als conflicten hoog zijn 
opgelopen.
 
Kennisbank: op AObmede-
zeggenschap.nl zijn artikelen 
uit vorige nummers van InfoMR 
te vinden. Alle informatie is 
toegankelijk via de zoekfunctie 
van de kennisbank.

Dienstverlening van AOb 
medezeggenschap begint 
met een intakegesprek.  
Neem contact op via  
030 298 92 32, mz@aob.nl  
of een AOb-consulent

InfoMR verschijnt viermaal per jaar en is 
een uitgave van de Algemene Onderwijs-
bond voor de personeelsgeleding van 
medezeggenschapsraden. Het blad wordt 
verzonden ter attentie van de mr op elke 
school voor primair en voortgezet onder-
wijs. Bij de AOb geregistreerde mr-leden 
ontvangen InfoMR op hun huisadres. 
Abonnees van een mr-servicepakket 
ontvangen per e-mail een PDF-versie van 
het tijdschrift.
Extra abonnementen: € 24 per jaar.  
Opgave via info@aob.nl 
 
Redactie-adres
Redactie InfoMR, AOb, Postbus 2875, 
3500 GW Utrecht, infopuntmr@aob.nl, 
030 298 95 99, aobmedezeggenschap.nl 
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AOB MEDEZEGGENSCHAP

COLOFON

AGENDA

AOb medezeggenschap onder steunt medezeggen-
schapsraden en ondersteuningsplanraden met een 
uitgebreid pakket aan informatie, advies en trainingen. 
Actueel aanbod op AObmedezeggenschap.nl.  
Bel of mail: 030 298 92 32, mz@aob.nl

Basis medezeggenschap
31 oktober en 14 november, vo, 
Utrecht
8 en 22 november, po, Utrecht
9 en 23 november, vo, Utrecht
21 november en 12 december, vo, 
Utrecht
29 november en 13 december, 
vo, Utrecht
16 en 30 januari, vo, Utrecht
17 en 31 januari, po, Utrecht
6 en 20 maart, po, Utrecht

Korte online basistraining
14 december, vo
16 januari, vo
23 mei, vo

Taakbeleid, formatieplan en 
financiën
10 oktober, po, Utrecht
15 mei, po, Utrecht

Formatieplan en taakbeleid
23 november, vo, Utrecht
5 maart, vo, Utrecht
3 april, vo, Utrecht

Duurzaam personeelsbeleid
30 november, po en vo, Utrecht

Financiën
12 oktober, vo, Utrecht
28 november, vo, Utrecht
25 januari, vo, Utrecht
12 maart, vo, Utrecht

Gezond en prettig aan het 
werk
4 april, po en vo, Utrecht

MR-netwerken
2 november, Zwolle: 
functiebouwwerk
9 november, Arnhem: 
functiebouwwerk
8 februari, online: formatie en 
werkverdelingsplan (po)
8 februari, online: formatie en 
taakbeleid (po)
4 april, Almelo: mr in de praktijk
11 april, Harderwijk: mr in de 
praktijk

OKTOBER 2023

aobmedezeggenschap.nl  
aob.nl/agenda
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Wil jĳ je medezeggenschapswerk 
naar een hoger niveau tillen?

Schrĳf je
direct in

via

VOLG DE ONLINE TRAININGEN VAN DE AOb  

AObmedezeggenschap.nl > Cursussen 

aobmedezeggenschap.nl/online-medezeggenschap

Deze drie praktĳkgerichte online trainingen zĳn 
speciaal ontwikkeld voor het primair en het voort-
gezet onderwĳs. Met deze trainingen vergroot je 
niet alleen je kennis en vaardigheden, maar word je 
een volwaardig mr-lid. Verrĳk je cv en kennis en 
word een mr-specialist.

 Leer de rechten en plichten van de mr kennen
 Krijg meer inzicht in de rol van taakbeleid en  
 formatieplan
 Vergroot je financiële kennis en leer jaarverslagen  
 en begrotingen te lezen
 Pas je kennis toe op procedures in je school
 Geef kundig advies over de financiële gegevens  
 en behartig de belangen van de leerlingen en de mr
 Volledig online te volgen

Deelnemers ontvangen een certificaat (bij afronding 
van alledrie de online trainingen) als erkenning voor 
deelname en prestaties. Dit kan een waardevolle 
toevoeging zijn aan je professionele portfolio en zal 
je onderscheiden als een gekwalificeerd mr-lid.
Meld je aan op www.aobmedezeggenschap.nl/
online-medezeggenschap/ 
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